
 

 

Vážení přátelé, 

úvodem srdečně zdravím a ve svém vystoupení Vám sdělím 

co nového v HZS ČSJ. 

V roce 2012 ze záznamu na webu ČSJ jste si mohli přečíst, 

že bylo vyškoleno 26 nových záchranářů, lektoři byli K. 

Švec a ing O. Jirsa. 

Z databáze poskytnuté jejím novým vedoucím ing. R. 

Vašíkem vyplývá, že tento počet nekryje úbytek členů, 

kterým končí pětiletá licence – jde celkem o 68 členů. V 

Královehradeckém,  Zlínském, Pardubickém a 

Severomoravském KSJ.  

Od 1. 1. 2013 také začíná platit Směrnice pro činnost HZS 

ČSJ C15, kterou najdete na webu ČSJ ve složce 

„Dokumenty“ 

Za hlavní body v ní považuji toto: 

HZS ČSJ je odbornou komisí ČSJ, ztrácí doposud 

registrovanou právní subjektivitu, KSJ určí krajského 

náčelníka HZS ČSJ, který metodicky řídí činnost HZS ČSJ 

v jednotlivých klubech kraje. 

Komise HZS ČSJ je tvořena jednotlivými náčelníky HZS 

ČSJ vedena náčelníkem HZS ČSJ, kterého určí VV ČSJ. 

Směrnice zavádí novou funkci „asistent“, který musí splnit 

všechny podmínky člena HZS ČSJ až na to, že nemusí 

vlastnit PVMP. 

Ve směrnici č. 15 se deklaruje, že není nástupnickou 

organisací HZS o. s. reg. č. VS/1-22510/93-R, jejím členům 

bude průkaz HZS ČSJ vydán na jejich žádost po nabytí 

platnosti této směrnice. 

Mění se i symbolika nové organizace, v podstatě přidáním 

textu jak na vlajku, tak do odznaku HZS. 



 

Po diskusi s některými členy HZS, bych si dovolil pár 

námětů či připomínek. 

 

Nepochybuji, že zpracovatelé této směrnice nechali dobře 

posoudit zejména ztrátu právní subjektivity tak, aby nebylo 

ohroženo dosavadní uznání HZS ČSJ Ministerstvem 

dopravy jako plnohodnotné záchranářské organisace. 

 

Ke jmenování Sboru náčelníků bych uvedl, že kraj, který 

nemá žádného člena HZS, těžko bude delegovat do sboru 

někoho, kdo nemá ani základní informace o organizaci. 

 

Funkce asistenta je možno chápat jako kvalifikační 

předstupeň plnohodnotného záchranáře, jejich počet by měl 

být limitován, protože podle definice to v žádném případě 

nebudou zkušení jachtaři nebo lidé se znalostmi provozu na 

vodní hladině. Také bude tuto změnu třeba ohlásit MD, 

protože platné povolení předpokládá přítomnost v 

záchranných člunech plnohodnotných záchranářů. Nijak 

nezpochybňuji zavedení tohoto stupně, jen upozorňuji na 

vyprecizování podmínek. 

 

V HZS ČSJ s právní subjektivitou jsme měli ustaven Sbor 

lektorů, který garantoval dobrou úroveň školení. Byli tam 

universitní profesoři i docenti či inženýři na jednotlivé 

disciplíny. Zde bych chtěl zmínit, že v minulém roce Česká 

policie žádala informaci o tom, kdo a kdy školil záchranáře, 

který na Pardubicku zasahoval při nehodě na vodní hladině. 

Mohli jsme doložit jmény odborníků a odpověď byla přijata 

s uspokojením. 



 

Myslím, že by složení lektorského sboru a vyžadovaná 

úroveň jeho členů mohlo být do směrnice zapracováno, 

jakož i rozsah přednášených a zkoušených předmětů. 

 

Trochu výlet do historie - založení HZS ČSJ jsem inicioval 

jako předseda zdravotnické komise ČSJ, název navrhl jeho 

také člen Vlasta Šindýlek. Záměr publikoval v tehdejší 

Vodní revue-Potápěč. Primárně šlo o zlepšení 

zdravotnických podmínek u klubů, které pořádají regaty, i o 

zajištění bezpečnosti provozu na hladině. Vzpomeňme, jak 

kupříkladu Dr. Jegorov zkoumal vliv chladu na organismus 

jachtaře/kontroloval obsah krve v moči závodících /ten klub 

v Černé byl dobře vybaven, také jeho tehdejší předseda pan 

Jiří Střítězský a pan Švec se podepsali pod stanovy a 

registrační listinu. 

 

Proto bych chtěl doporučit, aby byl do sboru náčelníků 

delegován také lékař, nebo nejméně zdravotník, váha jejich 

odbornosti doposud vždy přispěla k renomé tohoto sdružení. 

Není mi známa záchranná služba, v níž by takovíto lidé 

nepůsobili. Pokud se laici domnívají, že evidují málo 

zdravotnických zásahů, není to proto, že by nebyly, ale 

proto, že se postižený obrátí spíše na odborníka a v 

jachtklubech evidujeme zdravotníků dostatek. Členové 

současného VV ČSJ jsou současně členy HZS ČSJ, a proto 

jsem přesvědčen, že budou jednat ve prospěch této 

organisace, prostě že si rybník nevypustí. 

 

Závěrem jen pár slov o tom, že v roce 2012 odsouhlasila 

Regionální rozvojová agentura, která dohlíží na projekty 



EU zprávu o pokroku a udržitelnosti projektu Lipno- 

Mühlviertel. Koncem roku 2012 již třetím rokem se HZS 

Kovářov drží podmínek daných projektem a přibývá těch, 

kteří k němu chtějí přistoupit. 

 

V roce 2012 tragicky zahynul Ondra Sovina, závodil ve 

třídách FB, J24 a Soling. Kdo jste jej znali, věnujte mu 

tichou vzpomínku. 

 

Děkuji Vám za pozornost. 

Miloš Láznička 


